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Ötən əsrin sonunda ölkəmizdə mühüm hadisə baş verdi. 
Azərbaycandan Gürcüstanın Qara dənizdəki Supsa limanına gedən 
birinci neft boru kəmərinin açılışı reallaşdı. Bunun nəticəsində 
respublikamız ixrac prosesinə başladı və bir çox ölkələrin tələbatları 
gerçəkləşdi. Azərbaycan, eyni zamanda, tərəfdaşları ilə birgə qaz 
potensialının, o cümlədən, dünyada ən iri qaz yataqlarından biri sayılan 
“Şahdəniz”in   kəşfiyyatına start verdi.

Prezident İlham Əliyev çıxışla-
rının birində bu barədə danışaraq, 
2007-ci ildə Bakı–Tbilisi–Ərzurum 
qaz boru kəmərinin istismara hazır-

lanaraq, Azərbaycan qazının ilk dəfə 
olaraq, Türkiyə və Gürcüstanın regi-
onal bazarlarına nəql olunmağa baş-
ladığını, bundan bir il əvvəl – 2006-cı 
ildə isə Xəzər dənizini Aralıq dənizi 
ilə birləşdirən Bakı–Tbilisi–Ceyhan 
(BTC) neft boru kəmərinin tikildiyini 
bildirib: “Bu, neftin beynəlxalq bazar-
lara çıxarılmasında yeni marşrut və 
mənbə idi. Həmin vaxtdan etibarən, 
BTC və Azərbaycanın bütün digər 
enerjinin nəql olunması infrastruktu-
ru hər hansı fasilə olmadan istismar 
edilir. Bu, əlbəttə ki, proqnozlaşdır-
manın, etibarlılığın və bu cür nəhəng, 
texniki və maliyyə baxımından çətin 
infrastruktur layihələrin icrasında ba-
carığımızın təzahürüdür. Həmçinin 
bu layihələr çox mürəkkəb siyasi 
mühitdə həyata keçirilmişdir” – deyə, 
dövlətimizin başçısı qeyd edib.

Beləliklə, 2006-cı il iyulun 13-də 
Türkiyənin Ceyhan şəhərində XXI 
əsrin ən böyük enerji layihəsi olan 
Heydər Əliyev adına BTC əsas ix-
rac boru kəmərinin təntənəli açı-
lış mərasimi keçirilib. Prezident 
İlham Əliyev həmin mərasimdə 
söylədiyi nitqində bildirib ki, “Əsrin 
müqaviləsi”nin imzalanması ilə 
Azərbaycanda böyük neft siyasəti 
başlanıb. Ulu öndər Heydər Əliyevin 
təşəbbüsü ilə hazırlanan    respub-
likamızın yeni neft strategiyası bizi 
qarşıda duran bütün məqsədlərə 
çatdırıb. Eyni zamanda, “Azəri-Çıraq-
Günəşli” neft yataqlarının işlənilməsi 
nəticəsində hasil olunan Azərbaycan 
neftinin dünya bazarlarına müxtəlif 
yollarla ixracı reallaşıb.   

Xatırladaq ki, BTC layihəsinin 
birbaşa təşəbbüskarı olan ulu 
öndər Heydər Əliyevin rəhbərliyi 
ilə bu əsas ixrac kəmərinin 
çəkiləcəyinin tam müəyyənləşməsi 
1998-ci il aprelin 26-da 
Azərbaycan, Gürcüstan və Türkiyə 
prezidentlərinin Trabzon görüşündə 
məlum olub.   Həmin tədbirdə hər üç 
dövlət başçısı tərəfindən əsas ixrac 
boru kəmərinin BTC istiqamətində 
reallaşması üçün siyasi qərar verilib. 
Həmçinin 1998-ci il oktyabrın 29-da 
Ankarada Azərbaycan, Türkiyə, Gür-
cüstan, Qazaxıstan və Özbəkistan 
prezidentləri və ABŞ-ın energetika na-
ziri tərəfindən BTC marşrutu ilə əsas 
ixrac kəmərinin çəkilməsini müdafiə 
edən Ankara bəyannaməsinin imza-
lanması ilə bu layihənin ilkin razılaş-

ması əldə olunub. 
Bu məqamda onu da qeyd edək 

ki, “Əsrin müqaviləsi” imzalanan-
dan sonra zəruri kəmərlərin hansı 

ölkələrdən keçəcəyi məsələsi uzun 
müddət müzakirə olunaraq, müxtəlif 
təklif və ideyalar irəli sürülmüş, hətta 
bəzi dövlətlərin rəsmi Bakıya təzyiq 
cəhdləri özünü qabarıq büruzə ver-
mişdi. Lakin ümummilli liderin zəngin 
dövlətçilik, milli təəssübkeşlik iradəsi, 
həmçinin o zaman ARDNŞ-in birin-
ci vitse-prezidenti vəzifəsində çalı-
şan cənab İlham Əliyevin danışıqlar 
prosesində nümayiş etdirdiyi diplo-
matik məharət, tərəfdaşı inandırmaq 
bacarığı sayəsində Azərbaycan nef-
tinin nəqli marşrutları barədə optimal 
qərarlar qəbul edilmişdi. 

Beləliklə, 1999-cu il noyabrın 18-də 
İstanbulda keçirilən ATƏT-in zirvə 
toplantısının gedişində şəhərin Çıra-
ğan sarayında xam neftin Azərbaycan 
Respublikası, Gürcüstan Respublika-
sı və Türkiyə Cümhuriyyətinin əraziləri 
ilə BTC əsas ixrac boru kəməri 
vasitəsi ilə nəql edilməsinə dair sa-
ziş imzalandı. Bu prosesin məntiqi 
davamı kimi, 2002-ci il sentyabrın 
18-də Səngəçalda Azərbaycan, Gür-
cüstan və Türkiyənin dövlət başçıları 
Heydər Əliyev, Eduard Şevardnadze 
və Əhməd Necdət Sezərin iştirakı 
ilə BTC kəmərinin təməli qoyuldu. 
Bununla da ulu öndərin müəllifi ol-
duğu yeni neft strategiyasının mü-
hüm tərkib hissələrindən olan BTC 
layihəsinin reallığa çevrilməsinə 
başlanıldı, 2003-cü ilin fevral ayında 
isə Səngəçal terminalından başla-
yaraq kəmərin tikintisinə start ve-
rildi. Yeri gəlmişkən,  2004-cü ilin 
oktyabrında BTC əsas ixrac boru 
kəmərinin Azərbaycan hissəsi Gür-
cüstan ərazisindən keçən hissəsi 
ilə birləşdirildi. BTC-nin Gürcüstan 
hissəsi isə 2005-ci ilin oktyabrında 
başa çatdırıldı.   

Hazırda adı çəkilən boru kəməri 
Azərbaycandan əsasən, “Azəri–
Çıraq–Günəşli” (AÇG) nefti və 
“Şahdəniz” kondensatı daşıyır. Bun-
dan əlavə, BTC boru kəməri vasitəsilə 
digər xam neft və kondensat həcmləri, 
o cümlədən, Türkmənistan, Rusiya 
və Qazaxıstan nefti nəql olunur.

Sonda xatırladaq ki, BTC boru 
kəməri istifadəyə veriləndən bu ilin 
birinci yarısının sonunadək Ceyhan-
dan dünya bazarlarına Azərbaycan 
nefti ilə yüklənmiş 5087 tanker yola 
salınıb.

Vaqif BAYRAMOV,
“Xalq qəzeti”

Ümummilli lider Heydər 
Əliyevin müəllifi olduğu neft stra-
tegiyası reallaşdırılmağa baş-
landığı vaxtdan neft-qaz mar- 
şrutlarının müəyyənləşdirilməsi 
prioritet vəzifə kimi qarşıda du-
rurdu. Bunlardan biri Gürcüstan 
üzərindən keçərək Qara dənizə 
çıxacaq Bakı–Supsa marşrutu 
idi. Hansı ki, 1999-cu ilin baharın-
dan istifadəyə verildi. Daha son-
ra isə enerji əlaqələrimiz ildən-ilə 
genişlənməyə başladı. Bunlardan 
ən mühümü təbii ki, Azərbaycanın 
əsas ixrac boru kəmərinin mar-
şrutunun müəyyənləşdirilməsi idi. 

Həmin zaman bu marşrut 
üzərində nəinki marağı olan ölkələr 
arasında mübarizə gedir, həmçinin 
şirkətlər də bu prosesə fəal qoşul-
muşdular. Elə zənn etməyək ki, 
əgər şirkət Qərbdən idisə, onun 
marağında olan marşrut da məhz 
Türkiyə və ya Gürcüstan üzərindən 
keçərək Xəzər neftinin böyük 
bazarlara çıxarılmasını qarşıya 
məqsəd qoymuşdu.    Ümumiyyətlə, 
şirkətlərin xeyli hissəsini  maraq-
landıran ən ucuz başa gələ bilən 
bir boru idi. Xatırlayıram,  həmin 
dövrdə qərar vermək  heç də asan 
deyildi. Lakin Azərbaycan Dövlət 
Neft Şirkətinin birinci vitse-preziden-
ti vəzifəsində çalışan cənab İlham 
Əliyev mətbuata açıqlamasında de-
yirdi: “Bizim Bakı–Ceyhandan baş-
qa yolumuz yoxdur. Bu, bizə həm 
iqtisadi baxımdan faydalıdır, həm si-
yasi baxımdan, həm də ən mühümü 
müstəqilliyimizi möhkəmləndirmək 
üçün ən əsas amildir”. 

Şübhəsiz ki, möhtərəm dövlət 
başçısı Bakı–Ceyhan deyəndə, 
kəmərin Gürcüstan üzərindən 
keçməsini nəzərdə tutur və  
Azərbaycan üçün prinsipial möv-
qeyini ortaya qoyurdu. Çünki Aralıq 
dənizi sahillərinə qədər uzanacaq 
əsas ixrac boru kəmərimizin daha 
qısa marşrut olan Ermənistandan 
keçməsi üçün çalışan qüvvələr də 
vardı. Nəticə isə ondan ibarət oldu 
ki, nəhayət, 1999-cu ilin noyabrında 
bu marşrut üzrə hüquqi baza rolu-
nu oynayacaq ilk sənəd – İstanbul 
bəyannaməsi imzalandı. 

Amma bu sənədin yolu 1999-cu 
ilin oktyabrın 29-da imzalanan 
Ankara bəyannaməsindən başla-
dı.  Onu imzalayan ölkələrin xarici 
işlər nazirlərinin ortaq baxışı isə iki 
məsələni özündə ehtiva edirdi:

– Xəzər regionu neft ehtiyatları 
ilə zəngindir və dünya bazarlarına 
stabil neft ixracı üçün iri həcmli bir 
kəmərin tikintisinə ehtiyac var;

– həmin neft kəmərinin təhlükə-
sizlik baxımından optimal marşru-
tu Xəzərin Azərbaycan sahilindən 
başlayaraq, Gürcüstan üzərindən 
keçməklə Türkiyənin Aralıq 
dənizi sahilində olan terminala 
yönəlməlidir.

Ondan sonrakı dövrdə imzala-
nan sənədlər isə artıq BTC-nin tikin-
tisi və istismarı ilə bağlı olan razılaş-
malar idi. 

Bu kəmər olmasaydı, 
Azərbaycan özünün böyük neft 
ehtiyatlarını bazara çıxarmaq 
məsələsində, hətta problemlərlə 
üzləşməsə belə, deyərdim ki, sıxın-
tılar keçirəcəkdi. Necə ki, Qazaxıs-
tan bu il Rusiya üzərindən ixracda 
4 dəfə kəmərin normal fəaliyyətinin 
məhdudlaşdırılması ilə üzləşdi. 

BTC ilə sonrakı illər 
Türkmənistan, Qazaxıstan və hətta 
Rusiya neftinin də tranzitlə daşın-
ması onu göstərdi ki, bu layihə 
heç də bəzi qüvvələrin dediyi kimi, 
siyasi məqsədi deyil, sırf iqtisadi 
maraqlardan gündəmə gəlib, onun-
la ilbəil tranzit neft həcmlərinin art-
ması isə məhz kommersiya baxı-
mından bu kəmərin cəlbediciliyinin 
göstəricisidir.

Neft strategiyası

Ekspert rəyi

BTC – Azərbaycanı dünyaya 
qovuşduran layihə

İlham ŞABAN, 
Neft Araşdırmalar Mərkəzinin 
rəhbəri, enerji məsələləri üzrə 
ekspert

Bolluq yaradanlar
Azərbaycanın qarşıdakı 10 il ərzində “Qüdrətli dövlət və yüksək rifah cəmiyyəti”nə 

çevrilmək üçün mövcud sosial-iqtisadi modelinin məzmunu və strukturu əhəmiyyətli dərəcədə 
yenilənəcək. Bu, aqrar sektorda da ciddi nəzərə çarpacaq və proqnozlara əsasən, kənd 
təsərrüfatında müasir texnologiyaların tətbiqi ilə məhsuldarlıq artacaq, həmçinin yeni iş yerləri 
açılacaq. Dövlətin stimullaşdırıcı dəstəyi ilə kənd təsərrüfatının qlobal dəyər zəncirinə dayanıqlı 
inteqrasiyası təmin olunacaq, bu sahədə inkişafı zəruri edən mühüm infrastruktur sistemi 
yaradılacaq. Bundan başqa, müxtəlif sənaye parkları və məhəllələri, turizm və rekreasiya 
zonaları salınacaq, eyni zamanda, istehsal olunan məhsul və xidmətlərin xarici bazarlara ixracı 
stimullaşdırılacaq. Nəticədə, 2022‒2026-cı illərdə kənd təsərrüfatı hər il orta hesabla 4 faiz 
artacaq.

Belə bir şəraiti isə res-
publikamızda son illər 
ərzində kənd təsərrüfatının 
modernləşdirilməsi, aq-
rar sektorda mövcud 
problemlərin həllinə sistem-
li və kompleks yanaşılma-
sı istiqamətlərində mühüm 
uğurlar şərtləndirib. Prezident  
İlham Əliyev tərəfindən 
aqrar islahatların müasir 
mərhələsi ilə bağlı qəbul olu-
nan qərarlar, bu sahənin ins-
titusional, iqtisadi və texno-
loji inkişaf mexanizmlərinin təkmilləşdirilməsi 
 istiqamətində  kompleks layihələrin icrası kənd 
təsərrüfatının keyfiyyətcə yeni inkişaf dövrünə 
keçməsini gerçəkləşdirib. 

Bütün bu tədbirlərin nəticəsində isə 
yerli istehsal potensialı güclənib və ərzaq 
məhsullarının rəqabət qabiliyyətliliyi artıb, 
həmçinin ərzaq təhlükəsizliyinin dayanıqlı-
lığının təmin olunması, habelə əsas ərzaq 
məhsulları ilə özünütəminetmə səviyyəsinin 
yüksəlməsi reallaşıb.   

Azərbaycanın ərzaq təhlükəsizliyi 
sahəsindəki nailiyyətləri davamlı olaraq nü-
fuzlu beynəlxalq qurumların hesabatların-
da da əksini tapır. Belə ki, Qlobal Ərzaq 
Təhlükəsizliyi İndeksi (The Global Food Secu-
rity Index) üzrə hesabata əsasən, respublika-
mızın ümumi ərzaq təhlükəsizliyi indeksində 
ardıcıl olaraq yüksəlmə müşahidə olunur. 
Hazırda da ərzaq təhlükəsizliyinin dayanıqlı-

lığının gücləndirilməsi üçün yeni institusional 
mexanizmlər yaradılır. 

Son illərdə kənd təsərrüfatında müasir 
texnologiyaların tətbiqi ilə məhsuldarlıq artıb, 
dövlətin stimullaşdırıcı dəstəyi ilə bu sahənin 
qlobal dəyər zəncirinə dayanıqlı inteqrasiyası 
təmin olunub. Hökumət aqrar sektor, sənaye 
və xidmət sahələrinin inkişafını dəstəkləyən 
infrastrukturun yaradılmasında fəal iştirak 
edib. Bütün bunlarla bərabər, müxtəlif aq-
roparklar yaradılıb, istehsal olunan məhsul 
və xidmətlərin xarici bazarlara ixracı stimul-
laşdırılıb. Burada onu da qeyd edək ki, kənd 
təsərrüfatı məhsullarının ixracı üzrə prosedur-
ların sadələşdirilməsi, ixracyönümlü aqrar is-
tehsal mallarına gömrük və vergi güzəştlərinin 
tətbiqinin sadələşdirilməsi də mühüm rol oyna-
yıb.    

“Xalq qəzeti”

Ötən həftənin şənbə günü gərgin iş həftəsindən sonra təcili evə 
getməli oldum. Çalışdığım “Xalq qəzeti” redaksiyasından tələm-
tələsik çıxıb yola düzəldim. Bülbül prospekti ilə üzüyuxarı, Heydər 
Əliyev Sarayına doğru qalxdım. Gedəcəyim “BakuBus” şirkətinə 
məxsus “88A” nömrəli  sərnişin avtobusu hərəkət xətti üzrə sarayın 
yanından keçir. Lakin işin tərsliyindən avtobus hələ də görünmürdü.
Mənzil başına tez çatmaq üçün 

taksi xidmətindən istifadə etməli 
oldum. 189 nömrəli taksi xidmətinə 
zəng edib gedəcəyim məkanı və 
olduğum yeri bildirdikdən sonra, 
operator xanım gedişhaqqı üçün 
ödəniləcək məbləği hesablayıb 
söyləyəcəyini bildirdi. 

Heydər Əliyev Sarayının yanın-
dan getdiyim ünvana 13 manat 80 
qəpik hesablanmışdı. Həmişə 6-7 
manat civarında olan gedişhaqqı 
adətən pik saatlarında bir qədər 
yüksək olur. Ancaq bu dəfə qiymət 
ikiqat yüksək idi. Bunu  nəzərə alıb 
digər taksi xidmətinə *0404-ə zəng 
etdim. Burada xidmət bir qədər 
fərqli olduğu üçün dərhal telefonu-
ma geriyə zəng gəldi. 

“Alo. Salam. Sizi narahat edən 
“Omega” taksi şirkətinin operato-
rudur, – dedi. Yenə ünvanı verib, 
qiyməti öyrəndim. Bu dəfə qiymət 
bir qədər sərfəli oldu – 7 manat 40 
qəpik. 

Sifarişi verib taksini gözlədim. 
Təxminən 10 dəqiqədən sonra te-
lefonuma tanımadığım nömrədən 

zəng gəldi. Asta səslə danışan bir 
dayı Milli Bankın qarşısında oldu-
ğunu bildirdi: “Səbirli ol, 5 dəqiqəyə 
yanına çatıram”. 

Budur, nəhayət, taksi gəldi və 
əyləşdim. Hiss olundu ki, sürücü 
də tıxac probleminə görə bir qədər 
gərgindir. Bu əsnada telefonuma 
yenə zəng gəldi. Yoldaşım bildirdi 
ki, Mələk “atam harda qaldı”– deyə 
soruşur. Bunu eşidən sürücü: – 
Allah saxlasın, nəvəmin adı da 
Mələkdir, – deyə nəzakətlə dil-ağız 
etdi. 

Beləcə tıxacda xeyli söhbət 
etdik. Öyrəndim ki, onun adı 
Sərməstdir. Uzun illərdir bu işlə 
məşğul olur. Ağsaqqal gileyləndi 
ki, indi yerindən duran taksi sürür. 
O, yol boyu taksidə sürücülər və 
müştərilər arasında yaranan sıra 
problemlərdən danışdı. Beləcə, 
məndə bu mövzu ilə bağlı bir araş-
dırma aparmaq arzusu yarandı. 

Səhəri gün evdən çıxıb yol-
landım paytaxtda əhalinin sıx 
cəmləşdiyi ərazilərə. Qərara gəldim 
ki, mövzunun obyektiv və hərtərəfli  

araşdırılması üçün həm taksi 
sürücülərinə, həm də müştərilərə 
yaxınlaşıb vəziyyəti yerindəcə 
öyrənim. 

İlk yaxınlaşdığım “Toyota 
 Prius” markalı taksinin sürücü-

sü Toğrul  Əliyev də Sərməst kişi 
kimi gileylənməyə başladı. Bil-
dirdi ki, evə çörək pulu aparmaq 
üçün səhərdən axşamadək çalı-
şır, günün  sonunda qəpik-quruş 
sahibi olur. Qeyd etdi ki, bir neçə 

ildir şirkət taksisi sürür. Əvvəllər 
vəziyyət nisbətən ürəkaçan idi. La-
kin taksi bazarında xidmət göstərən 
şirkətlərin sayı artdıqca vəziyyət 
get-gedə pisləşir. Bir-biri ilə qızğın 
rəqabət aparan şirkətlər qiymətləri 

ucuzlaşdırdıqca zərbə sürücülərə 
dəyir. Bu  vəziyyət müştərilər üçün 
əlverişli olsa da, sürücüləri da-
lana dirəyir. Bir qədər fikrə dalıb 
əlavə etdi: – Bundan başqa, bəzi 
şirkətlər və müştərilər ödənişi bank 

kartları vasitəsilə həyata keçirir. 
Sonra həmin şirkətlər sürücülərin 
pullarını köçürməkdə günlərlə 
gecikməyə yol verirlər.  Bu isə həm 
sürücünü pis vəziyyətə salır, həm 
də şirkətlə onun arasındakı qar-

şılıqlı etibarın itirilməsinə səbəb 
olur. Nəticədə, sürücü məcbur olur 
ya yol kənarında dayanıb ənənəvi 
fərdi taksi fəaliyyəti ilə məşğul ol-
sun, ya da bütün gün ərzində ucuz 
qiymətə müştəri daşısın. 

Ağa Nemətulla küçəsində 
orta yaşlı bir adama yaxın-
laşıram. “SOCAR” şirkətinin 
əməkdaşı Elmir Heydərov deyir 
ki, son zamanlar taksi xidmətləri 
ilə bağlı bir sıra nöqsanlarla 
rastlaşıb. O, bunu şirkətlərin 
fəaliyyətindəki boşluqlarla izah 
etdi. Bildirir ki, bir çox hallarda 
bu sahədəki sahibkarlar öz şəxsi 
mənfəətləri naminə ciddi nöq-
sanlara göz yumurlar. Nəticədə, 
sükan arxasında ya içkili, ya 
hansısa narkotik vasitənin təsiri 
altında olan sürücülərlə rastla-
şırıq. Son vaxtlar şəhərdə baş 
verən avtoqəzaların sayının art-
masında da bu kimi xoşagəlməz 
meyllərin xüsusi payı var...

Nərimanov parkının qarşı-
sında dayanan “Ravon” markalı 
taksi sürücüsü Elgün Qəmbərov 
bildirir ki, onun “çörək ağacı” elə 
idarə etdiyi bu avtomobilidir. Yəni, 
ikinci iş yeri yoxdur. O, əksər tak-
si sürücülərinin bu peşəyə ikinci 
iş yeri kimi də baxdığını bildirir. 
Öyrənirik ki, işdən sonra öz şəxsi 
avtomobili ilə qeyri-qanuni taksi 
fəaliyyəti göstərənlər də az deyil.

O, hər bir şirkətin özünəməxsus 
iş qrafikinin, prosedurunun və 
vergi tarifinin olduğunu söyləyir. 
Belə ki, bəzi şirkətlər sürücüyə  
verdiyi müştəriyə görə ondan 
10-12 faiz vergi tutduğu halda, 
bu, bəzilərində 18 faizə çatır. 
Sürücü ucuz qiymət problemi-
nin  şirkətlərin fəaliyyətindəki 

ən ciddi nöqsanlardan olduğu-
nu bildirir. Onun fikrincə, qiymət 
formalaşarkən təkcə müştərilərin 
deyil, taksi sürüclərinin də marağı 
nəzərə alınsa, daha düzgün olar. 
Çünki taksi fəaliyyətinin xərcləri 
çoxdur. Təkcə yanacaq almaqla iş 
bitmir. Əlavə xərcləri və şirkətlərin 
sürücüdən tutduğu vergini qaza-
nılan vəsaitdən tutduqdan sonra 
günün sonunda sürücülər üçün 
cüzi məbləğ qalır. Nəticədə, tak-
si sürücüsü  gecəsini-gündüzünə 
qatıb 12–14 saat, bəzən isə daha 
çox çalışır ki, evinə bir parça çörək 
aparsın. Bu formada yuxusuz və 
gərgin stress altında işləyən sürü-
cü hər an qəza törətməyə meyilli 
olur. Müştəri tərəfindən işlədilən 
hansısa anlaşılmaz sözə isə 
dərhal çox sərt reaksiya verir. 

O gün çox taksi sürücü-
sü ilə dərdləşdim: Bu və başqa 
problemləri sadaladılar...

Qeyd etmək istərdik ki, əgər 
istənilən fəaliyyət sahəsində 
nəzarət yoxdursa, orada mütləq 
tezliklə boşluqlar yaranır. 
Fikrimizcə, ölkəmizdə ucuz tak-
si xidməti təklif edən şirkətlərin 
fəaliyyətinə də müəyyən  nəzarət 
mexanizmləri yaradılmalıdır...

Biz bir gün təksidə gəzdik. 
Gördüklərimizi,  eşitdiklərimizi 
qələmə aldıq. Əziz oxucu, bəs sən 
nə fikirdəsən? 

Elçin ABBASOV,  
“Xalq qəzeti”

– Son illərdə milli iq-
tisadiyyatın dayanıqlı in-
kişafının təmin olunması 
məqsədilə həyata keçirilən 
tədbirlər çərçivəsində elmi 
yanaşma, qabaqcıl texnolo-
giya və təcrübənin tətbiqi ilə 
kənd təsərrüfatının müxtəlif 
sahələri, eləcə də yeni yara-
dılan aqroparklar ölkəmizdə 
ərzaq təhlükəsizliyinin 
möhkəmlənməsinə, idxal-
dan asılılığın azaldılma-
sına, regionların taraz-
lı inkişafının və əhalinin 
məşğulluq səviyyəsinin 
yüksəldilməsinə, həmçinin 
emal sənayesinin yerli xam-
malla təminatının yaxşılaşdı-
rılmasına mühüm töhfələr ve-
rir. Aqroparkların təşkili aqrar 
sektorda qeyri-neft sahəsinin 
inkişafını sürətləndirməklə 
bərabər, ixracyönümlü 
məhsulların sayının artma-
sında və ölkənin ixrac po-

tensialının güclənməsində 
əhəmiyyətli rol oynayır.

Aqroparklar torpaq 
sahələrindən səmərəli 
istifadə, məhsuldarlığın 
yüksəldilməsi, yeni isteh-
sal və emal sahələrinin 
yaradılması, müasir su-
varma sistemlərinin tətbiqi 
üçün innovativ və əlverişli 
mexanizmdir. Bu baxım-
dan həmin müəssisələrin 
ərzaq təhlükəsizliyinin 
möhkəmləndirilməsində rolu 
getdikcə gücləndirilir, sahib-
karlığın inkişafı, kiçik, orta 
və iri təsərrüfatların qar-
şılıqlı faydalı əməkdaşlığı 
üçün əlverişli platformaya 
çevrilməsinə xüsusi önəm 
verilir.

Aqrar sahənin inkişafı 
məqsədilə dövlət tərəfindən 
müxtəlif dəstək tədbirləri 
həyata keçirilir. Ölkəmizdə 
yaradılan infrastruktur, suvar-
ma və irriqasiya sistemləri, 
aqrar sektora maliyyə 
dəstəyi, vergi, eləcə də texni-
ka və gübrə təminatı ilə bağlı 
tətbiq edilən güzəştlər, taxıl-
çılığa subsidiya verilməsi, bu 
sahənin inkişafı üçün əlverişli 
imkanlar yaradır. Bu baxım-
dan, aqroparklar səmərəli 
mexanizmdir. Aqroparklar 
tərəfindən innovativ üsulların 
geniş tətbiqi hesabına ölkənin 
əsas strateji məhsullarının is-
tehsalının həcminin artırılma-

sı ilə bağlı növbəli və təkrar 
əkinlər, yüksək reproduksiya-
lı və keyfiyyətli toxumlardan 
istifadə, düzgün aqrotexniki 
qulluq həyata keçirilir.   

Hazırda respublikada 
fəaliyyət göstərən 51 aq-
roparkın 40-da taxıl əkilir 
və yüksək məhsuldarlıq 
əldə edilir. Belə ki, 2022-ci 
il ərzində aqroparkların 41 
min hektar sahəsində buğ-
da biçini aparılıb və 152 min 
tondan çox məhsul istehsal 
edilib. Bunun da 88,8 min 
tonu ərzaqlıq, 31,4 min tonu 
toxumluq, 32 min tonu isə 
yemlik buğdanın payına dü-
şür. 

Aqrar sahədə reallaşdı-
rılan islahatlar və görülən 
tədbirlər barədə danışarkən, 
bildirim ki, lizinq fəaliyyətinin 
genişləndirilməsi nəticəsində 
bazarda artıq azad və 
rəqabətli şərait formalaşıb. 
Belə ki, texnikaya tətbiq 
olunan güzəştlər bütün özəl 
şirkətlərə aid edilib. Ötən il 
kənd təsərrüfatına ayrılan 
4117 texnikanın, təxminən, 3 
mini özəl şirkətlər tərəfindən 
fermerlərə satılıb. O 
cümlədən Kənd Təsərrüfatı 
Nazirliyi öz fəaliyyətini  
fermerlərə yaxınlıq prinsi-
pi əsasında qurub və bütün 
rayonlarda dövlət aqrar in-
kişaf mərkəzləri artıq forma-
laşdırılıb.  Bu mərkəzlərdə 
fermerlərə “Bir pəncərə” 
prinsipinə uyğun 60-a yaxın 
xidmətin göstərilməsinə baş-
lanılıb.
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iqtisadçı-ekspert
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